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[Industriministeren] 
Garantiordningen vil være midlertidig, idet 

branchen forventer en væsentlig forbedring af 
situationen fra midten af 1990'erne. Det er der- 
for vigtigt, at garantiordningen ikke fortrænger 
den finansielle sektor fra markedet for skibsga- 
rantier. Samtidig må der lægges afgørende 
vægt på, at garantiordningen bliver selvfi- 
nansierende på kommercielt grundlag. Dette 
forudsætter, at garantier ydes på kommercielle 
vilkår, således at den risikopræmie, der skal 
betales for garantien, modsvarer den individu- 
elle kreditrisiko og administrationsomkostnin- 
gerne. 

På denne baggrund foreslås det, at garanti- 
stillelsen formidles gennem pengeinstitut eller 
forsikringsselskab, som skal foretage en kom- 
merciel kreditvurdering af skibsbygningspro- 
jektet. Grundlaget for kreditvurderingen skal 
være, at en risikopræmie på 2 pct. kan dække 
den konkrete kreditrisiko og administrations- 
omkostningerne ved projektet. Såfremt penge- 
institut eller forsikringsselskab finder, at dette 
er tilfældet, og påtager sig at stille garanti på 
de nævnte vilkår, kan det efter forslaget ansøge 
om en statslig regaranti for 80 pct. af garanti- 
beløbet. Ansøgning herom fremsendes til et 
skibsgarantiudvalg gennem dettes sekretariat, 
der foreslås placeret i Industri- og Handelssty- 
relsen. 

Skibsgarantiudvalget vil bestå af 8 medlem- 
mer og en uafhængig formand. Medlemmerne 
udpeges efter indstilling fra Skibsværftsfor- 
eningen, Rederiforeningen, CO-Industri, As- 
surandør-Societetet, Finansrådet, Finansmini- 
steriet, Nationalbanken og Industriministeriet. 
Garantiudvalget skal træffe afgørelse om stats- 
lig regaranti på grundlag af kreditvurderingen 
fra pengeinstitut eller forsikringsselskab og 
supplerende oplysninger fra Danmarks Skibs- 
kreditfond. 

Såfremt et lån bliver nødlidende og pengein- 
stitut eller forsikringsselskab må indfri garanti- 
en for den del af lånet, der ikke dækkes af 
Danmarks Skibskreditfonds pant i skibet, 
dækker den statslige regaranti pengeinstitut- 
tets eller forsikringsselskabets garantiindfrielse 
for 80 pct. af den samlede garantiforpligtelse. 

Skibsgarantiordningen vil være selvfinansi- 
erende, idet den foreslåede præmie på 2 pct. 
skal dække kreditrisikoen og administrations- 
udgifterne ved det konkrete projekt. Det for- 
ventes derfor ikke, at garantiordningen vil in- 
debære statslige merudgifter. 

Gennemførelse af den politiske aftale om en 
treårig leveringsperiode for indekslån med 
statlig inflationsgaranti nødvendiggør endvi- 
dere en konsekvensændring i skattelovgivnin- 
gens bestemmelser om sådanne lån. 

Det bemærkes, at såvel forslaget om en 
statslig, præmiebaseret garantiordning som 
forslaget om en treårig leveringsperiode for in- 
deksfinansieringsordningen skal anmeldes til 
EF-Kommissionen med henblik på godken- 
delse efter det 7. skibsbygningsdirektiv. 

Idet jeg i øvrigt skal henvise til lovforslaget 
og bemærkningerne hertil, skal jeg på regerin- 
gens vegne anbefale lovforslaget til Tingets 
velvillige og hurtige behandling. 

Justitsministeren (Pia Gjellerup): 
Jeg skal herved tillade mig for det høje Fol- 

keting at fremsætte: 
Forslag til lov om indfødsrets meddelelse. 
(Lovforslag nr. L 198). 
Forslaget er udarbejdet efter de samme ret- 

ningslinier som det forslag, der blev fremsat 
for Folketinget den 7. oktober 1992, og som 
blev vedtaget af Folketinget ved 3. behandling 
den 25. november 1992. Det nu fremsatte for- 
slag omfatter i alt 1.147 personer. 

I lighed med tidligere år er det min hensigt 
senere i dette folketingsår at fremsætte forslag 
om meddelelse af dansk indfødsret til yderlige- 
re et antal personer. 

Med disse ord anbefaler jeg lovforslaget til 
det høje Folketings velvillige og hurtige be- 
handling. 

Sundhedsministeren (Torben Lund): 
Jeg tillader mig herved for Folketinget at 

fremsætte: 
Forslag til lov om ændring af lov om levneds- 

midler m.m. (Omlægning af gebyrordning 
m.m.). 

(Lovforslag nr. L 199). 
Lovforslagets hovedformål er at tilvejebrin- 

ge grundlaget for en ny gebyrordning, hvor ge- 
byrerne er så omkostningsægte og gennemsig- 
tige som muligt. Endvidere indeholder lovfor- 
slaget initiativer til forbedring og forenkling af 
den offentlige levnedsmiddelkontrol. 

Efter lovforslaget overlades det til kommu- 
nalbestyrelsen at fastsætte gebyrets størrelse 
på grundlag af de faktiske omkostninger, der 
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[Sundhedsministeren] 

er forbundet med kontrollen af den enkelte 
virksomhed. Det årlige gebyr for en virksom- 
hed fastsættes på grundlag af en årligt udarbej- 
det kontrolaktivitetsplan. Det er med ændrin- 
gen forudsat, at kontrolenhederne anvender 
detaljerede økonomistyringssystemer baseret 
på fælles principper, således at det er muligt at 
opgøre de faktiske kontrolomkostninger. Om- 
lægningen vil indebære, at gebyrerne kommer 
til at afspejle dels omkostningerne i den enkel- 
te kontrolenhed, dels enhedens direkte om- 
kostninger ved kontrollen af den enkelte virk- 
somhed (fællesudgifter og direkte virksom- 
hedsrelaterede udgifter). Principperne for for- 
delingen af fællesudgifter fastsættes centralt. 

Efter lovforslaget får sundhedsministeren 
mulighed for at fastsætte nærmere regler om 
gebyrfastsættelsen, herunder om et maksi- 
mumsgebyr for de enkelte virksomhedskatego- 
rier. Det er hensigten at fastsætte maksimums- 
gebyret således, at det højst kan overstige det 
gebyr, som i dag betales af virksomheden efter 
gældende regler, med 30 pct. 

Der kan dog opkræves et ekstragebyr, hvis 
forholdene i en virksomhed nødvendiggør 
kontrol ud over det, som forudsættes i kontrol- 
aktivitetsplanen. Ved konstaterede uregelmæs- 
sigheder kan maksimumsgrænsen således 
overskrides. Maksimumsgebyret kan ligeledes 
overskrides i tilfælde af særligt belastende 
kontrol. 

Omlægningen vil tilskynde virksomhederne 
til rationel adfærd og vil samtidig indebære et 
incitament for enhederne til effektiv drift. 

Lovforslaget vil endvidere indebære en let- 
telse for en række mindre virksomheder. Visse 
detail- og engrosforhandlingsvirksomheder vil 
blive fritaget for forhåndsgodkendelse. Frita- 
gelsen vil omfatte virksomheder, der håndterer 
levnedsmidler på en sundhedsmæssigt ukom- 
pliceret måde. Virksomhederne skal dog være 
registrerede hos levnedsmiddelkontrolenhe- 
derne, da der fortsat skal foretages regelmæs- 
sig kontrol og tilsyn med disse virksomheder. 
Herudover vil kravet om obligatorisk ejerskif- 
tegodkendelse blive ophævet. Afskaffelse af 
kravet om godkendelse ved ejerskifte er sund- 
hedsmæssigt uproblematisk. 

Efter lovforslaget bemyndiges sundhedsmi- 
nisteren til at fastsætte regler, der styrker myn- 
dighedernes mulighed for at stille krav til virk- 
somhedernes tilrettelæggelse af egenkontrol. 

Et veltilrettelagt samspil mellem den offentlige 
levnedsmiddelkontrol og virksomhedens egen 
produktionsovervågning kan medføre en kva- 
litativ forbedring af tilsyns- og kontrolarbejdet 
og dermed større sikring af forbrugeren, lige- 
som det kan bidrage til forbedret produktkva- 
litet. 

De nærmere regler om fastsættelse af geby- 
rer fastsættes af sundhedsministeren efter drøf- 
telse med de kommunale parter. 

Boligministeren (Kofod-Svendsen): 
Jeg tillader mig herved for Folketinget at 

fremsætte: 

Forslag til lov om ændring af lov om statstil- 
skud til forbedringsarbejder m.v. i helårsboliger 
og fritidsboliger. (Højere tilskudsprocent). 

(Lovforslag nr. L 200). 

Lovforslaget er en opfølgning af aftalen om 
finansloven for 1993 og har til formål at øge 
forbedrings- og vedligeholdelsesindsatsen i 
den eksisterende boligmasse yderligere. 

Forslaget indebærer, at en række forbed- 
ringsarbejder vil kunne opnå et større tilskud 
end med den nuværende lavere tilskudspro- 
cent, idet det foreslås at hæve tilskudsprocen- 
ten fra 40 pct. af løn- og avanceudgiften inkl. 
moms, efter fradrag af et grundbeløb på 2.000 
kr., til 50 pct. 

Tilskudsrammen for 1993 på 1,5 mia. kr. 
fastholdes dog uændret, således at statens ud- 
gifter ikke påvirkes af forslaget. 

Det foreslås, at loven træder i kraft ved of- 
fentliggørelsen i Lovtidende, men får virkning 
allerede fra den 1. januar 1993. 

Idet jeg i øvrigt henviser til lovforslaget og 
de bemærkninger, der ledsager det, skal jeg an- 
befale forslaget til Tingets velvillige behand- 
ling. 

Undervisningsministeren (Ole Vig Jensen): 
Jeg tillader mig herved for det høje Ting at 

fremsætte: 

Forslag til lov om ændring af lov om folkesko- 
len. (Hjemmel til at yde hel eller delvis friplads 
til skolefritidsordninger samt udskydelse af re- 
degørelse om styrelsen af kommunernes skole- 
væsen). 

(Lovforslag nr. L 201). 

Forslaget indeholder: 


